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vrijdag 21 april 1961 in de Trêveszaal, aangevangen 's mor
gens om tien uur en 's middags voortgezet 

1.;{1/. ------- 7/tJ } 

Aanwezig: De minister-president De Quayen de min~ters 
Van Aartsen, Beerman, Cals, Klompé, Marijnen, 
De Pous, Van Rooy, Toxopeus en Zijlstra (Afwezi~ 
zijn de ministers Korthals, luns en Visser) C 

Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Van Houten (bij de punten 2-5, 24 a en 30 c en d), 
De Jong (bij punt 18), Roolvink (bij de punten 16, 
30 b, e, i en j), Schmelzer (bij de punten 20, 
30 b en e), Stijkel (bij de punten 30 b en e) 

Secretaris: J. Middelburg 

2. Buitenlands beleid -
~ Voorbereiding conferentie in Bonn 

Staatssecretaris Van Houten deelt mede, dat het 
Nederlandse lid van de ambtelijke commissie van voorbereiding 
voor de conferentie van premiers van de Zes, mr. \V .J. baron 
de Vos van Steenwijk, contact heeft opgenomen met vertegen
woordigers van onze Benelux-partners om te bereiken, dat de 
Benelux-vertegenwoordigers in deze zaak elkaar zo min mogelijk 
in de haren zitten. Daarbij bleek wel een aantal punten van 
overeenstemming te bestaan, zoals de wens om tot versterking 
van de Buropese gemeenschappen te komen en de afwijzing van 
het Franse verlangen om ook strategische en structurele pro
blemen van de NAVO bij het politieke overleg van de ministers
presidenten van de Zes te betrekken. De Vos van Steenwijk 
heeft in de voorbereidingscommissie als zijn persoonlijke 

. . standpunt medegedeeld, dat hij aanneemt, dat van Rderlandse 
Létz.{,Wlv!l.~ zijde de mOé;,elijkheid om tot poli tieke pBncentratie in de 

Zes te komen in Bonn zal worden aanvaard, mits hiervoor geen 
secretariaat wordt ingesteld, geen beslissingen worden geno
men of directieven worden gegeven en strategische en struc
turele problemen van de NAVO buiten bespreking blijven. 
Eventueel zullen wel mondiale problemen besproken kunnen wor
den, mits dat gepaard gaat met gelijktijdig overleg in de 
ministerraad van de YiEU; voorts zal men èn tot de fusie van 
de drie Europese gemeenschappen èn tot directe verkiezinè)en 

voor het .. · 
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voor het Europese Parlement moeten komen. In de commissie is 
onze vertegenwoordiger bijgevallen door de Belgische~ Luxem
burgse en Italiaanse vertegenwoordigers, terwijl ook het 
Duitse lid zich heeft aangesloten bij de afwijzing van be
spreking van NAVO-problemen. De Fransman heeft voor het eerst 
gesteld, dat men in zijn land niet erg gesteld is op verster
king van de Europese gemeenschappen, maar dat men wel bereid 
is een onderzoek ernaar in te stellen. Ten aanzien van het 
NAVO-probleem heeft deze verklaard niet op dit ogenblik erop 
te willen ingaan. Het voordeel van deze ontwikkeling in de 
commissie is~ dat de Nederlandse delegatie niet meer alleen 
staat, terwijl de Franse in verschillende opzichten geïso
leerd was. Spreker deelt vervolgens mede? dat hij de vorige 
dag een gesprek heeft gehad met de ministers Marijnen en De 
Pous over de suggestie van minister De Po us om een uitnodi
ging aan ~ngeland tot deelneming aan de EEG te richten. In
middels is de Duitse ambassadeur bij spreker geweest met het 
Italiaanse voorstel om de voorzitter van de ministerraad van 
de Raad van Europa (op het ogenblik de Duitse minister van 
buitenlandse zaken, Von Brentano) een suggestie inzake uit
nodiging van Engeland te laten doen (waar Von Brentano nog 
niet zo veel voor voelde). Nog onbennd is of Von Brentano deze 
gedachte in zijn rede zal verwerken of op andere wijze een 
ini tiatief zal nemen. Spreker denkt, . dat de Duitse aarzeling 
daaruit voorkomt, dat van Franse zijde nog geen reactie hierop 
is ontvangeno In de bespreking met de ministenMarijnen en 
De Pous is overeenstemming bereikt over het doorgaan met po
gingen om Engeland tot de EnG te doen tBtreden. De vraag is 
hoe en waar een voorstel zou kunnen worden gedaan; beide 
ministers zullen nog nagaan of een vcorstel kan worden gefor
muleerd, dat betekenis zal kunnen hebben. Daarbij denkt 
minister De Pous aan een Nederlands initiatief, maar spreker 
meent~ dat men moet proberen de Duitsers tot dit initiatief 
te brengen. Spreker zal hierover in Straatsburg Von Brentano 

~. / ~ ~ - benaderen. Met minister Luns zal worden overlegd raeh-'7.(.u Û / c.-... . 1n e 1e-
!/ ~ 'ë h~~ non. Nagegaan moet worden of die indiening op 6 mei a.~ •. zou 

p". "/. kunnen gebeuren of pas later. Spreker vraagt een mach t1g1ng 
éu ;?M(,.t:_«-~i ,,<luvan de,,,, raad om met deze zaken voort te gaan. 
t[i.~Lo/''é J~t-,/~t tir:- Minister De Pous is van mening, dat De Vos van 
~'-'t-fidt & Steenwijk zijn werk in de voorbereidingscommissie voortref-

(Cf - ~tt'"tèlijk heeft gedaan- In de ministerraad was echter afgesproken l 

/ftl'J-.tJteu - t·"~T dat aan het Nederlandse standpunt inzake het erbij betrekken 
~ tCt~( van Engeland zou worden vastgehouden in de voorbereiclings- .. 

commissie. Inmiddels begri jpt spreker, dat De Ve s van Steenw1 J1. 
op dit punt de concessie heeft gedaan, dat Nederland dit niet 
als onafwijsbare conditie zal stellen. Deze concessie is door 
de Belgische vertegenwoordiger een " evo l u tion capitaIe" ge
noemd. Daarmede heeft men onzerzijds het politieke overleg 

aanvaard zonder ••• 
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aanvaard zonder de gelegenheid te hebben gehad als concessie 
het toetreden van Engeland tot de EEG af te dwingen 0 Ver
sterking van de Europese gemeenschappen betekent dan ook geen 
plus punt~ omdat daardoor de mogelijkheid van toetreding van 
Engeland kleiner wordt 0 Spreker vraagt zich af of men niet 
een belangrijke kans mist, als men een uitnodiging aan Enge
land niet erin brengto Hij zou dit als een onafwijsbare con
ditie willen stelleno Wat de procedure betreft 9 zou het uiter
aard te verkiezen zijn als dit van Duitse kant naar voren 
werd gebracht 0 

. Minister Marijnen is van mening? dat de Nederlandse 
delegatie in de voorbereidingscommissie te Parijs door de 
barriere is heengebroken en dan zou het verkeerd zijn geweest 
toetreding van Engeland als onafwijsbare voorwaarde te stel
len. Het wordt immers voor Engeland langzamerhand dringend 
om zelf stappen te doen om tot de EEG toe te treden. lnter
nationaal gezien is de samenwerking met Engeland van grote 
betekenis, maar spreker meent 9 dat men in Nederland niet als 
prijs hiervoor zal moeten betalen het afzien van versterking 
van de Europese gemeenschappen. Ten aanzien van de toetreding 
van Engeland noemt spreker twee alternatieven, nl. of toe
treding zonder landbouw (en regeling van de Gemenebestver
houdingen) of toetreding zonder meer. Het eerste alternatief 
is voor Frankrijk niet aanvaardbaar en voor de Nederlandse 
regering bezwaarlijk naar aanleiding van hetgeen over de 
landbouw in de EEG in de troonrede is gezegdo Zo gezien 9 is 
het daarom beter, dat een ander land, bij voorkeur Duitsland, 
de toetreding van Engeland voorstelt. Samenvattend verschilt 
spreker ten aanzien van dit probleem niet met minister De 
Po us over de doeleinden, maar wel over de tactiek. 

De minister-president concludeert in de eerste 
plaats? dat de ministers De Pous en Marijnen een tekst zullen 
opstellen voor de landbouwparagraaf, die aan minister Luns 
ten behoeve van zijn besprekingen in Bonn inzake een uitnodi
ging aan Engeland zal worden gegeven. Voorts neemt hij aan? 
dat als een van de andere EEG-landen niet bereid is het ini
tiatief te nemem Nederland dit wel zal doeno 

Minister ~ari~nen herinnert eraan, dat voor de c?n~ 
ferentie in Parijs in deze raad was besloten niet als condltle 
te stellen een uitnodiging aan Engeland om tot de Europese 
gemeenschappen toe treden (waarop o.a. de heer Spierenburg 
aandrong), aangezien verwacht werd, dat deze conditie door de 
Fransen zou worden aanvaard met dien verstande, dat Engeland 
op dezelfde voorwaarde als de zes landen tot de EEG zou k~:nen 
toetreden. Intussen is er een evolutie waarneembaar in Enge
land zelf en in Amerika. 

Staatssecretaris Van Houten wijst erop, dat in de 
voorbereidingscommissie te Parijs geen concessies zijn gedaan 9 

omdat de algemene reserve blijft gehandhaafd. l\lIinister Zijlstrc 

stel t de ••• 
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stelt de vraag of dit laatste niet alleen formeel is. 
Staatssecretaris Van Houten merkt op, dat hij zelf sterk 
gekant is tegen de voorstellen van De Gaulle, maar in de 
ministerraad z?u.men na ~et.afbreken van de onderhandelingen 
in de voorbereldlngscoIDmlssle hebben gesteld, dat hij een te 
star standpunt had ingenomen o Minister Zijlstra meent, dat 
het standpunt van staatssecretaris Van Houten materieel wel 
juist is, maar dat het hierbij gaat om de tactiek; daarom
trent is in de vorige vergadering afgesproken, dat aan het 
aanvankelijke .standpunt in de commissie zou worden vastge
houden. Spreker betwijfelt of de zaak van het toetreden van 
Engeland is gediend door dit punt thans al los te laten. 
Statssecretaris Van Houten antwoordt, dat bij het volgen van 
een andere weg de besprekingen in de voorbereidingscommissie 
al waren vastgelopeno 

Minister Zijlstra neemt aan, dat aan het standpunt 
wordt vastgehouden? dat de uitnodiging aan Engeland om toe 
te treden tot de Europese gemeenschappen er wel komt, waarbij 
nog wordt nagegaan? wie het initiatief daartoe zal nemen. 
Als Duitsland dit doet, is dat goed. Spreker betreurt, dat 
Nederland dit belangrijke wapen in het ambtelijk overleg al 
heeft weggegeven. 

~ Wetswijziging in verband met het financiële verdra~q deel 
uitmakende van het al~emene vadra met de Bondsre ubliek 
Duitsland Brief van de minister van Justitie dd. 11 april 
1961, nr. 127/661, met bijlagen en brief van de minister 
van Financiën dd. 18 april 19617 nr. A1/5336) 

Zonder discussie aanvaard. 

4. Herziening van de overeenkomst tot instelling yan de Zu~d
Pacific-Commissie (Brief van de staatssecretarls van BUlten
landse Zaken dd. 11 april 1961, nr. 2644, met bijlagen) 

Minister Zijlstra heeft bezwaar tegen punt c ?p 
blz. 5; hij stelt voor de procedure te volgen, d~t w?rd~ a~
gewacht of te zijner tijd verhoging van de contrlbutle nodig 
is en dus te volstaan met de punten a en b. Minister Toxopeus 
merkt op, dat dit stuk is opgesteld in overleg met staatss~: 
cretaris Bot; hij acht het wenselijk dien~ teru?k~er van.z~~:n 
reis langs verschillende landen van de ZUld-Paclflc-Commls~le 
af te wachten. 

De minister-president stelt voor, dat men zowel 
het bezwaar van minister Zijlstra als mogelijke wensen van 
staatssecretaris Bot nog onderling bespreekt en dat bij over-

eenstemming het ..• 


